
ميزان خريد برگ سبز چاي نسبت به سال گذشته 
41 درصد افزايش يافته و تا به امروز مقدار خريد 
برگ سبز چاي از مرز81 هزار و 500 تن گذشته 
است. با اين حال هنوز چتر حمايتي دولت بر سر 
چايكاران گشوده نشده و پس از گذشت سه ماه از 
برداشت اين محصول در استان هاي شمالي كشور 
از جمله گيلان و مازندران، تنها يك سوم مطالبات 
پرداخت شده اس��ت. تاكنون 36 هزار و 593 تن 
برگ سبز چاي درجه يك و مقدار 45 هزار و 59 
تن برگ سبز درجه دو برداشت شده كه به گفته 
خيراله اميري، معاون سازمان چاي كشور، ارزش 
ريالي اين مقدار برگ س��بز چاي 1516 ميليارد 
ريال عنوان شده كه از اين مقدار تنها مبلغ 580 

ميليارد ريال به چايكاران پرداخت شده است. 

  دست چايكاران خالي ماند!
توليد چاي در اس��تان هاي شمالي كش��ور در سه 
سال اخير روندي صعودي داشته و به همان نسبت 
كه با افزايش توليد روب��ه رو بوده ايم، قيمت آن نيز 
به طور صددرصدي افزايش پي��دا كرده كه نتيجه 
انجام عمليات به زراعي در باغات چاي، حمايت هاي 
صندوق حمايت از توس��عه صنعت چاي كش��ور، 
پرداخت تسهيلات كم بهره و مساعد بودن شرايط 
جوي در زمان كاشت محصول است، اما اكنون كه 
چاي توليدي برداشت ش��ده و زمان تسويه حساب 
دولت با چايكاران فرا رسيده، متوليان چتر حمايتشان 
را بس��ته و اين قش��ر زحمتكش را به حال خود رها 
كرده اند. به طوري كه اغلب چايكاران حتي براي امرار 
معاش روزانه خود هم در تنگنا قرار گرفته اند. البته اين 

بي مهري مسئولان، مربوط به امسال يا سال گذشته 
نيست، سال هاست اين سريال تلخ پس از برداشت 
چاي در استان هاي شمالي اكران مي شود. محصولي 
كه با كيفيت درجه اول و دوم در كشور توليد شده و 
قابليت صادراتي دارد، نه تنها براي عبور از فراز مرزهاي 
كشور با مشكل روبه رو مي شود، بلكه در داخل كشور 
هم با  بي مهري متوليان مواجه مي شود.  البته بخش 
اصلي بي توجهي به صنعت چاي كشور، مربوط به 
بدقولي دولت در پرداخت مطالبات چايكاران است. 
از اين رو محمدعلي نجفي، استاندار گيلان با بيان 
اينكه پيگيري ها براي پرداخت مطالبات چايكاران 
با جديت از سوي اس��تانداري ادامه دارد، مي گويد: 
»امسال كمترين نرخ افزايش خريد تضميني برگ 
سبز چاي به ميزان نرخ تورم در كشور اعلام شده است 

و از سياست شوراي اقتصاد حمايت كرديم، اما نبايد 
مطالبات چايكاران چندين ماه تاخير داشته باشد.«

  5 هزار شغل گيلاني ها در گرو توليد چاي
اسدالله عباسي، نماينده مردم رودسر و املش در مجلس 
شوراي اسلامي نيز با اش��اره به اينكه تاخير دولت در 
پرداخت مطالبات به چايكاران آسيب مي زند، مي گويد: 
»برخي از كشاورزان تك محصولي هستند و تنها منبع 
درآمد آنها توليد چاي است و تاخير در پرداخت چاي 
به آنها آسيب مي زند.«  وي همچنين با اشاره به اينكه 
تأخير در پرداخت مطالبات چايكاران هر سال تكرار 
مي شود، به طوري كه بخش��ي از مطالبات چايكاران 
س��ال 94 در بهمن ماه سال گذش��ته پرداخت شد، 
مي افزايد: »طبق نرم متعارف بايد حداقل 15 روز پس 
از برداشت برگ سبز چاي مطالبات چايكاران پرداخت 
شود، اما تاخير چند ماهه در اين زمينه آسيب پذيري 
بيشتر دارد. اكنون بايد به مرحله اي رسيده باشيم كه 
بتوانيم چاي را صادر كنيم، اما اين اراده تاكنون ايجاد 
نشده است. « عباسي با بيان اينكه در زمينه توليد و 
فرآوري چاي حدود 5  هزار شغل به صورت مستقيم و 
غيرمستقيم ايجاد مي شود، ادامه مي دهد: »اميدواريم 

شاهد رونق بيشتر چاي باشيم.«
  بدهكاري دولت تا چه زماني ادامه مي يابد؟

رئي��س اتحادي��ه چاي��كاران هم ب��ا بي��ان اينكه 
توليدكنندگان چاي وضعيت اقتص��ادي مطلوبي 
ندارند، مي گويد: »دولت بايد هرچه سريع تر مطالبات 
كش��اورزان را پرداخت و آنان را از نگراني خارج كند. 
اكنون كشاورزاني هستند كه حدود 10 ميليون تومان 
طلب دارند و در پرداخت پول نان روزانه خود مانده اند.« 
ايرج هوسمي با بيان اينكه دولت طي چند سال اخير 
به صنعت چاي توجه كرده و قيمت خريد تضميني 
را افزايش داده اس��ت، مي افزايد: »متأسفانه امسال 
اين صنعت مورد كم توجهي مسئولان قرار گرفت. ما 
اكنون از دولت مساعده و پول اضافه نمي خواهيم فقط 
انتظار داريم طلب كشاورزان را به موقع پرداخت كند.« 
علاوه بر متولياني كه از بي توجهي دولت به پرداخت 
مطالبات چاي��كاران انتقاد كردند، حجت الاس��لام 
والمسلمين تقي روحاني امام جمعه املش نيز با اشاره 
به وضعيت امرار معاش چايكاران مي گويد: »چرا بايد 
براي پرداخت مطالبات چايكاران كه اين پول را صرف 
تأمين معاش و زندگي خود مي كنن��د هرهفته در 
تريبون نماز جمعه به دول��ت تذكر دهيم. « با توجه 
به اينكه استانداري گيلان و نماينده ولي فقيه املش 
به صورت جدي پيگير پرداخت مطالبات چايكاران 
هستند، اميد است امس��ال تعويق در پرداخت اين 
مطالبات تا ماه هاي پاياني سال ادامه نيابد و به زودي 

دولت چتر خود را بر سر چايكاران باز كند. 
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 در حالي كه بايد 15روز پس از تحويل برگ سبز چاي بهاي آن پرداخت شود 
اكنون اين پرداخت با تأخير چند ماهه همراه است

بي مهري دولت در پرداخت مطالبات چايكاران شمال
استقبال اندك از نوسازي بافت هاي فرسوده 

در خراسان شمالي 
»با وجود اينكه امسال سهميه ساخت ۹۰۰ واحد مسكوني از محل 
تسهيلات بافت فرس�وده به اين اس�تان اختصاص يافته است، اما 
تاكنون تنها 3۰۰ متقاض�ي براي دريافت اين تس�هيلات به بانك 
معرفي ش�ده اند.« اين اظهارات رئي�س اداره عمران و بهس�ازي 
شهري خراسان ش�مالي درحالي مطرح ش�د كه اين منطقه يكي 
از اس�تان هاي كش�ور به ش�مار مي رود كه بالاترين مي�زان بافت 
فرس�وده را به خود اختصاص داده و به ش�دت نيازمند نوس�ازي 
است.  اما نبود توان مالي و مش�كلاتي از اين دست موجب شده تا 
طرح هاي نوسازي بافت فرس�وده درآنجا به سختي اجرايي شود. 

    
آمارها نشان مي دهد هم اكنون بيش از 700 هكتار بافت فرسوده در 18 
شهر خراسان شمالي وجود دارد كه دراين رابطه بجنورد، مركز استان 
با 154 هكتار بافت فرسوده 22 درصد از بافت هاي فرسوده شهري را در 
خود جاي داده است.  بررسي ها نشان مي دهد با وجود اينكه بايد از چند 
سال قبل بافت هاي فرسوده در اين منطقه نوسازي مي شدند، اما برخي 
مشكلات از قبيل نبود تسهيلات، سودبالا و ناعادلانه تعيين شدن قيمت 
خريد بافت فرسوده و نبود توان خريد واحدهاي نوساز منجر شده است 

تا اين موضوع مهم نتواند اجرايي شود. 
  بالا بودن سود تسهيلات 

با وجود اينكه بسياري از افراد س��اكن در بافت هاي فرسوده خراسان 
شمالي خواستار نوس��ازي خانه ها و مغازه هاي فرسوده خود هستند، 
اما نبود تس��هيلات مناس��ب و بالابودن بهره هاي بانكي منجر ش��ده 
اس��ت تا بيش��تر آنها قيد اين كار را بزنند.  علي ميرزاده كه از مدت ها 
قبل خواستار نوسازي بافت فرس��وده محل سكونت خود است در اين 
خصوص مي گويد: »نبود تسهيلات مناسب در كنار بهره بالاي بانكي 
كه معمولاً بالاي 20 درصد است باعث شده تا نتوانم از اين تسهيلات 
استفاده كنم كه بايد در اين خصوص چاره  انديشي شود.« وي مي افزايد: 
»اگر از بيشتر مردم اين مناطق پرسيده شود كه آيا حاضريد خانه ها و 
مغازه هايتان نوسازي شود اكثراً اين موضوع را مي پذيرند چراكه خيلي از 
اين مكان ها به شدت فرسوده و در حال ريزش هستند اما نداشتن توان 

مالي موجب شده تا اين افراد خطرات را به جان بخرند.«
  تعيين ناعادلانه قيمت خريد بافت فرسوده

يكي از پيشنهادهايي كه معمولاً به دارندگان بافت فرسوده داده مي شود 
فروش املاك آنها مي باشد اما تعيين قيمت بسيار پايين موجب شده 
تا افراد از فروش خودداري كنند چراكه ب��ا پولي كه از اين بابت به آنها 
پرداخت مي ش��ود حتي نمي توانند يك آپارتمان كوچك تهيه كنند.  
رئيس اداره بافت هاي فرسوده شهري اداره كل راه و شهرسازي خراسان 
شمالي با تأييد اين موضوع مي گويد: »يكي از مهم ترين موانع موجود 
در پيش روي نوس��ازي بافت هاي فرسوده خراس��ان شمالي نداشتن 
تمكن مالي مالكان ساكن در بافت هاي فرسوده براي تعويض ملك خود 

با واحدهاي نوساز است.«
 علي همتي ناعادلانه دانستن قيمت گذاري انجام شده روي املاك واقع 
شده در بافت هاي فرسوده از سوي مالكان اين واحدها را از ديگر دلايل 
نبود مش��اركت مردم براي نوسازي اين واحدها دانس��ته و مي افزايد: 
»ارزش گذاري املاك بافت هاي فرسوده از سوي هيئت هاي كارشناسي 
رسمي دادگستري انجام شده اما با اين حال بسياري از مالكان به علل 

مختلف از قيمت گذاري مزبور رضايت ندارند.«
  براي حل مشكلات چه بايد كرد 

با وجود اين مشكلات، اگر مسئولان شهري خواستار استقبال دارندگان 
بافت فرسوده هستند بايد اعطاي تسهيلات كم بهره و افزايش ميزان اين 
تسهيلات را در دستور كار خود قرار دهند، چراكه تسهيلاتي كه اكنون 
براي نوسازي بافت هاي فرسوده اين استان اعطا مي شود از نظر ميزان و 
سود بانكي پاسخگوي نياز متقاضيان نيست. علاوه بر اين بايد به گونه اي 
برنامه ريزي شود كه ساخت واحدهاي مسكوني در بافت هاي فرسوده 
براي املاك و زمين هاي از پيش تملك ش��ده انجام ش��ود تا در پايان 
مشكلي براي معاوضه اراضي وجود نداشته باشد. رئيس اداره عمران و 
بهسازي شهري خراسان شمالي در اين خصوص مي گويد: با وجود اينكه 
دولت اعلام كرده نيمي از سود 21درصدي تسهيلات بافت فرسوده را 
مي دهد، اما با توجه به ش��رايط ركود ساخت وساز و ترس متقاضيان از 
تعلق نگرفتن يارانه دولتي به اين تسهيلات، استقبال از اين تسهيلات 
به شدت كاهش يافته است.  اين موضوع نشان مي دهد كه تا تصميمي 
جدي در اين خصوص گرفته نشود و اعتماد مردم جلب نشود نمي توان 

به اجرايي شدن اين طرح ها زياد اميدوار بود. 

شيراز شهر هوشمند مي شود
مديرعامل س�ازمان فن�اوري اطلاع�ات و ارتباطات ش�هرداري 
ش�يراز از حركت اين ش�هر به سوي ش�هري هوش�مند خبر داد. 
س��عيد حيدري در گفت وگو با خبرنگار »جوان« گفت: سازمان فناوري 
اطلاعات و ارتباطات شهرداري ش��يراز در دو سال گذشته با هدف ايجاد 
شهرداري هوشمند شروع به فعاليت كرده اس��ت و هم اكنون قصد دارد 
خدمات خود را در حوزه شهري نيز ارائه دهد و شيراز را به شهري هوشمند 
تبديل كند.  حيدري افزود: عنصر اصلي يك ش��هر هوش��مند، شهروند 
هوشمند بوده و دليل حضور و حمايت پررنگ ش��هرداري شيراز در اين 
نمايشگاه، معرفي آخرين دستاوردهاي رايانه اي، مخابراتي و الكترونيكي 
به شهروندان است.  وي بيان كرد: شهر هوشمند چند مؤلفه مانند شهروند 
هوشمند، حمل ونقل هوشمند، حاكميت هوشمند، اقتصاد هوشمند و... 
 IT دارد و براي مثال در زمينه حمل ونقل هوش��مند ما از طريق علم روز
پروژه هايي در سطح شهر اجرا مي كنيم كه براي مثال از بار ترافيك شهري 
كاسته مي شود.  مديرعامل سازمان فناوري اطلاعات و ارتباطات شهرداري 
شيراز اضافه كرد: درگذشته تصور مي شد با اجراي طرح حمل ونقل عمومي 
 IT مي توان بار ترافيك شهري را كم كرد اما محققان معتقد هستند كه علم
اين معضل را بهتر حل مي كند.  اين مسئول با اشاره به مفهوم شهر هوشمند 
بيان داشت: امروز سازمان ما با تهيه يك نقشه هوشمند و قابل نصب روي 
گوشي همراه توانسته است عوارض ش��هري مانند ترافيك آنلاين شهر، 
نزديك ترين خدمات شهري و. . . را در خدمت شهروندان قرار دهد.  حيدري 
خاطرنشان كرد: مهم ترين تفاوت مديريت شهري ما با ديگر كشورها اين 
 IT است كه ما مديريت يكپارچه شهري نداريم و اميدواريم با ارائه خدمات

اين خلأ را پركنيم چراكه IT توان اين كار را دارد. 

مدير كل مديريت بحران استانداري خراسان رضوي:  
 در بحران ها 

مردم جلوتر از مسئولان هستند
   خراسان رضوي 65 درصد مساحت خراسان رضوي در 
خطر زلزله است و 35۰ رودخانه و مسيل 
در استان داريم كه از ابتداي امسال تا كنون 75حادثه داشتيم كه 57 
مورد آن مربوط به سيل ها و بخش زياد ديگري آتش سوزي بوده است. 
حجت علي شايان فر، مدير كل مديريت بحران استانداري خراسان رضوي با 
عنوان كردن مطلب فوق گفت: جمع بندي خسارات استان تا اين لحظه 460 
ميليارد تومان بوده كه 80 درصد آن خسارات وارد به بخش كشاورزي بوده 
است كه حجم زيادي از خسارات بخش كشاورزي توسط بيمه ها پرداخت 
مي شود.  وي با بيان اينكه در زمان وقوع بحران مردم خيلي از مديران جلوتر 
عمل مي كنند و هر جامعه اي كه مقاوم تر و آموزش ديده تر باشد كمتر آسيب 
مي بيند، عنوان كرد: در زمان وقوع ح��وادث و بحران، نژاد، مذهب و دين 
مطرح نيست و اخلاق و نجات افراد است كه اهميت پيدا مي كند.  شايان فر 
با اش��اره به لزوم آمادگي كامل نيروها، تجهيزات و امكانات ادارات به ويژه 
ادارات خدمات رسان، بر برگزاري جلسات و همايش هاي آموزشي، راه اندازي 
تيم هاي داوطلب امداد و نجات، آگاه سازي و آموزش شوراها و دهياران و 

انجام اقدامات پيشگيرانه در سطح شهرستان تأكيد كرد. 

سال گذشته فاز اول 

مريم احمدي 
   گزارش2

كارخانه كمپوست 
خرم آب�اد پ�س از 
يك دهه تعليق به مرحله افتتاح رسيد؛ پروژه اي 
كه به منظور دفع بهداشتي زباله ها و درآمدزايي 
حاصل از توليد كود كمپوست اوايل سال 84 كليد 
خورد و قرار بود كمتر از سه سال هر دو فاز آن به 
افتتاح برسد، اما نزديك به يك دهه پشت درهاي 
بي اعتباري و بي توجهي ماند تا اينكه ارديبهشت 
ماه سال گذشته سرانجام فاز نخست كارخانه توليد 
كمپوس�ت خرم آباد به خط توليد رس�يد. طبق 
زمان بن�دي، بايد ف�از دوم اين پ�روژه به عنوان 
مهم ترين بخش و فاز تكميلي عمليات اين كارخانه، 
بلافاصله و در ظرف كمتر از يك سال به بهره برداري 
مي رسيد، اما متأسفانه گزارشات رسيده از تعلل در 
راه اندازي فاز دوم كارخانه مذكور حكايت مي كند. 

    
از آنجا كه در چند سال اخير توليد روزافزون زباله 
و چگونگي دفع مناس��ب آن به يكي از مهم ترين 
چالش هاي زيست محيطي در بسياري از مناطق 
شهري و پرجمعيت كش��ور تبديل شده و سالانه 
براي دفن زبال��ه در زمين هاي دف��ن در فواصل 
دور از ش��هر هزينه هاي گزافي صرف مي شود، از 
اين رو احداث كارخانه كمپوس��ت در بسياري از 
كلانشهرها در دستور كار شهرداري ها قرار گرفت. 
ضمن اينكه صرفه اقتصادي و درآمدزايي حاصل 
از عمليات بازيافت مواد جامد شهري و توليد كود 
كمپوست از مواد آلي هم به عنوان هدف راه اندازي 
اين كارخانه ها لزوم تسريع در احداث اين اماكن را 
ضروري مي كرد.   با اين حال اين مهم در بسياري 

از ش��هرها از جمله خرم آباد مركز استان لرستان 
مغفول ماند تا اينكه ماده 193قانون پنجم توسعه 
راه را براي تعل��ل در اين زمينه بس��ت. اين ماده 
قانوني همه ش��هرداري هاي ش��هرهاي بالاتر از 
200 هزارنف��ر جمعيت را به س��اخت پروژه هاي 
زيست محيطي براي ساماندهي زباله هاي شهري 
و جلوگيري از آلودگي ه��وا و آب هاي زيرزميني 
موظف مي كرد.  ب��ا اين حال راه ان��دازي فاز دوم 
كارخان��ه كمپوس��ت خرم آباد به عن��وان مرحله 
تكميلي اين پروژه همچنان بلاتكليف مانده است.  
در فاز يك كارخانه كمپوس��ت خرم آباد در قالب 
)خط پ��ردازش( تفكيك زباله هاي خش��ك و  تر 
سال گذش��ته با صرف هزينه بيش از20 ميليارد 

ريال و با حمايت بخش خصوصي به بهره برداري 
رسيد. قرار بود فاز تبديل زباله به كود كمپوست نيز 
بلافاصله وارد مدار شود، اما حالا پس از گذشت يك 
سال و چند ماه و به رغم وعده و وعيدهاي بسيار، 
چندي پيش مسئولان از بلاتكليف ماندن فاز دوم 
اين كارخانه خبر دادن��د.  رضا ماجدي مديرعامل 
سازمان پسماند شهرداري خرم آباد عدم پايبندي 
ش��ركت طرف قرارداد به تعهداتش را عامل اين 
تعلل عنوان ك��رده و مي گويد: مجبور ش��ديم با 
سرمايه گذار ديگري قرارداد ببنديم و شركت طرف 
قرارداد متعهد شده با سرمايه گذاري20ميليارد 
ريالي درمدت شش ماه و حداكثر تا 22 بهمن سال 

جاري فاز توليد كود را تحويل دهد! 

اين در حالي است كه ظرف يك سال گذشته بارها 
درخصوص تغيير س��رمايه گذار و پيمانكار براي 
راه اندازي فاز دوم وعده هاي مشابهي داده شده و 
حتي زمان دقيق راه اندازي اين فاز هم اعلام شده 

اما عملًا اقدامي صورت نگرفته است!
  كمپوست فرار از واردات كودهاي شيميايي 
جداي از اينكه راه اندازي فاز دوم اين كارخانه به 
عنوان مرحله تكميلي مي تواند ضمن پاكسازي 
محيط زيست ش��هري خرم آباد براي بيش از 50 
نفر اش��تغال ايجاد كند و با ايج��اد مبلغ ماهانه 
200ميليون تومان، به منب��ع پايدار درآمد براي 
ش��هر به ويژه مجموعه ش��هرداري تبديل شود، 
استفاده از زباله ها در توليد كود كمپوست مي تواند 
كشاورزي اين ش��هر و حتي اس��تان را از خريد 
كودهاي ش��يميايي واردات��ي بي كيفيت و گران 
قيم��ت بي نياز كند.  بن��ا به اع��لام وزارت جهاد 
كشاورزي كشور سالانه بيش از 120هزار تن انواع 
كود شيميايي به كشور وارد مي شود؛ كودهايي كه 
بنا به اعتقاد بسياري از كارشناسان به دليل كيفيت 
پايين نه تنها در افزايش توليد و تقويت محصولات 
كشاورزي مؤثر نيست بلكه سبب آلودگي و افت 
كيفيت برخي توليدات كشاورزي مي شود. اين در 
حالي است كه راه اندازي كارخانه هاي كمپوست 
شهرهاي مختلف، زمين هاي كشاورزي، گلخانه ها 
و پارك هاي شهر را از مصرف كودهاي شيميايي 
وارداتي بي نياز مي كند.  ضمن اينكه تهيه  كود از 
زباله داراي ارزش اقتصادي ويژه اي اس��ت كه از 
طريق فروش كمپوس��ت به وجود مي آيد و اين 
درآم��د مي تواند به خوبي جوابگوي بس��ياري از 

هزينه هاي جمع آوري و دفع باشد. 

كارخانه كمپوست خرم آباد، منبع درآمدي كه 10 سال بلاتكليف مانده است
كمپوست مي تواند چاره اي براي زباله ها و رفع نياز از واردات كودهاي شيميايي باشد

به تعويق افت�ادن پرداخت مطالبات چاي�كاران به س�ريالي بي پايان براي 
گيلاني ها و مازندراني ها تبديل شده است. به طوري كه دولت بعد از گذشت سه 
ماه از زمان برداشت چاي، تنها يك سوم مطالبات چايكاران را پرداخت كرده و 
تكرار هرساله چنين اتفاقي، فرصت  ترقي را از پيش روي چاي مرغوب و اصيل 
ايراني مي ربايد كه مطابق شعار سال اقتصاد مقاومتي هم نيست. اگر دوري 
در بازار بزنيد، كمتر اثري از چاي ايراني خواهيد ديد و بازار داخلي در انحصار 

واردكنندگان قرار دارد. بي توجهي به چايكاران تبديل به قصه  اي شده كه چاي 
ايراني را به سمت فراموشي سوق مي دهد. درحالي كه چاي ايراني با كيفيت 
درجه اول و دوم توليد مي شود و از ارزش صادراتي بالايي برخوردار است، اما با 
بي مهري متوليان روبه رو شده است. بنابراين نماينده ولي فقيه حجت الاسلام 
والمسلمين تقي روحاني، محمدعلي نجفي استاندار گيلان و جمعي از متوليان 
استاني نيز از بي توجهي دولت به پرداخت مطالبات چايكاران انتقاد كرده اند. 

طرح تربيت جنسي دانش آموزان مركزي 2 ميليارد اعتبار مي خواهد  
  مركزي اجراي ط�رح تربيت جنس�ي دانش آم�وزان در 15 آموزش�گاه و 
45 كلاس درس استان مركزي نيازمند 2 ميليارد ريال اعتبار است. 
مهدي دمنه معاون تربيت بدني و س��لامت اداره كل آموزش و پرورش اس��تان مركزي با اشاره به 
اينكه مقطع كودكي و نوجواني از آسيب پذيري بالايي برخوردار است، اظهار كرد: در اين دو مقطع 
افراد نسبت به مسائل جنسي بسيار كنجكاو مي ش��وند و لازم است آگاهي هاي لازم و درست را به 
دست آورند.  وي با اشاره به اينكه اطلاعات بايد علمي و آگاهانه در اختيار فرزندان قرار گيرد، افزود: 
اطلاعات ارائه شده به فرزندان توس��ط والدين بايد از منابع رسمي به دست آمده باشد و به گونه اي 
ارائه شود كه سبب بروز مشكلات و آس��يب هاي جدي نشود.  اين مس��ئول با بيان اينكه فرزندان 
اطلاعاتش��ان را از منابع مختلف دريافت مي كنند، ادامه داد: 44 درصد اطلاعات در مورد مباحث 
جنسي از طريق دوس��تان، 13 درصد والدين، 11 درصد معلمان و 9 درصد توسط ماهواره به افراد 
داده مي شود.  وي خاطرنش��ان كرد: اگر اطلاعات بدون در نظر گرفتن نكات شرعي و اخلاقي داده 

شود، مشكلات زيادي را به همراه خواهد داشت. 

فرش اردبيل در راه اروپا و امريكا 
عامل خوش�ه صنعتي فرش اردبيل با بيان اينكه صادرات فرش اردبيل به     اردبيل
كشورهاي اروپايي و امريكايي احيا مي شود، گفت: بهبود زنجيره توليد، فروش 
و صادرات فرش با تقويت رويكرد راه اندازي گمرك اختصاصي فرش در استان اردبيل بجد دنبال مي شود. 
اسحق رسولي اظهار كرد: فرش اردبيل در ابعاد توليد، فروش و صادرات با مشكلاتي جدي روبه روست 
به طوري كه ما در خوشه صنعتي فرش تلاش مي كنيم تا در بازار رقابت و توليد، مشكلات و نارسايي ها 
را احصا كرده و در عرصه رقابت با ساير كشورها و استان ها اين مشكلات را يكي پس از ديگري برطرف 
كنيم.  وي با بيان اينكه در شرايط كنوني سه نقطه فشار و تهديد براي فرش دست بافت استان مورد 
مطالعه و شناسايي قرار گرفته است، گفت: بازاريابي و صادرات فرش يكي از مهم ترين اين مشكلات 
است به طوري كه ما در توليد فرش دست بافت هيچ مشكلي نداريم و 30 هزار بافنده فرش با تمام توان 
و قدرت آماده هستند تا در اين عرصه ورود پيدا كنند.  رسولي افزود: ما در فروش و صادرات فرش چه 
در بازارهاي داخلي و چه خارجي با مشكلاتي روبه رو هستيم به طوري كه بايد 20 درصد توليدات فرش 

استان به كشورهاي ديگر صادر شود تا يك فرآيند صادرات گرا را در اين حوزه شاهد باشيم.

محمدرضا سوري

  قم: علي جان صادق پور مديرعامل ش��ركت آب و فاضلاب اس��تان قم 
شاه كليد برنامه هاي آبفاي اس��تان را وصول مطالبات و پرداخت بدهي ها 
دانست و گفت: بيش از 42 ميليارد بدهي و به همين ميزان مطالبه، رقم بسيار 
بالايي است كه اگر در زمينه وصول و پرداخت آن انقلابي به وجود نيايد شرايط 
براي ادامه كار شركت آب و فاضلاب سخت خواهد شد. وي با بيان اينكه اجراي 
پروژه هاي جديد نيازمند اعتبارات لازم است، به برنامه هاي شركت آبفاي 
استان در راستاي افزايش بهره وري و كاهش هزينه ها اشاره و تأكيد كرد: ما 
تمام تلاش خود را براي مديريت منابع مالي به كار خواهيم بست اما با توجه به 

وسعت كار نيازمند همراهي همه مردم و دستگاه هاي استان هستيم. 
  اصفهان: معاون خدمات شهري ش��هرداري اصفهان از اجراي 1264 

پ��روژه در ح��وزه خدمات ش��هري اصفهان 
در س��ال جاري خبر داد. احمدرضا مصور با 
اشاره به اينكه از 2650 ميليارد تومان بودجه 
سال جاري شهرداري اصفهان، 520 ميليارد 
توم��ان و به عبارتي ديگ��ر 20 درصد بودجه 
سال جاري در اختيار معاونت خدمات شهري 
است، اظهاركرد: سال گذشته خدمات شهري 

شهرداري اصفهان 493 پروژه را در شهر اصفهان اجرا كرد و امسال نيز 1264 
پروژه در حوزه خدمات شهري تعريف شده است. 

  س�منان: مديرعامل شركت برق منطقه اي س��منان از پايان عمليات 
نصب برج هاي خط 63 كيلوولت شهرك صنعتي شاهرود خبر داد. مهندس 
سيدعلي اكبرصباغ مهم ترين اهداف اين عمليات را افزايش قابليت اطمينان 
ش�بكه و برق رس��اني مطمئن به مشتركين و متقاضيان صنعتي، عمومي 

دانست و گفت: اعتبار اين پروژه مبلغي بالغ بر27ميليارد ريال مي باشد. 
  آذربايجان غربي: رئيس ش��بكه بهداش��ت و درمان خوي گفت: 
بازماندگان حادثه شوريك خوي مراحل درمان را طي مي كنند. منصور 
محمودزاده اظهار كرد: تمامي بازماندگان حادثه شوريك خوي از مراكز 
درماني ترخيص شده اند و براي تكميل درمان به مراكز درماني ارجاع 
داده مي شوند. ميزان سوختگي كليه بازماندگان حادثه شوريك خوي 
از 25 تا 60 درصد اس��ت كه به طور رايگان تحت مداوا و حمايت هاي 

بهداشتي، رواني و اجتماعي قرار مي گيرند. 
  آذربايجان شرقي: ولي اله ديني مديرعامل شركت گاز آذربايجان شرقي 
با بيان اينكه همزمان با هفته دولت 92 طرح با اعتبار هزينه شده افزون بر 
487 ميليارد ريال در اين استان به بهره برداري مي رسد، گفت: اين پروژه ها 
شامل گازرساني به 87 روستا، ساختمان اداري و پست امداد شركت گاز و 

چهار پروژه احداث ايستگاه CGS تقليل فشار است. 
  يزد: مدي��ر كل كميته امدادام��ام خميني )ره( اس��تان يزد گفت: 
هم اكنون تعداد 29 هزار و 455 خانوار در قالب 58 هزار و 79 نفر تحت 
حمايت اين نهاد در اس��تان قرار دارند. محس��ن عليزاده افزود: در سه 
ماهه ابتداي س��ال جاري مبلغ 47 ميليارد و 793 ميليون ريال كمك 
بلاعوض به مددجويان تحت حمايت كميته امداد استان يزد پرداخت 
شده است. خدمات ارائه شده در سرفصل هاي مختلفي از جمله كمك 
معيشت)مستمري(، جهيزيه يا كمك هزينه ازدواج، بهداشت و درمان، 

بيمه هاي تأمين اجتماعي، عمران و مسكن و امور فرهنگي بوده است. 
  لرستان:  مدير كل مديريت بحران لرستان گفت: اكثر آتش سوزي ها 
در عرصه هاي جنگلي و مرتعي عمدي است و باعث مي شود خسارات 
جبران ناپذيري را به همراه داشته باشد.  رضا آريايي با بيان اينكه پس از 
برداشت گندم و جو توسط كش��اورزان آنان براي كشت بعدي اقدام به 
آتش زدن پس چر مي كنند، افزود: با توجه به اينكه منطقه كوهدشت 
وسيع است، همه جا به دليل پوشش گياهي انبار باروت است و منجر به 

آتش سوزي از مزرعه به مرتع و جنگل مي شود. 
  خوزستان: بزرگ ترين سيلوي بتني ذخيره غلات كشور با حضور معاون 
وزير جهاد كشاورزي و مديرعامل سازمان مركزي تعاون روستايي ايران و نيز 
استاندار خوزستان در دزفول افتتاح شد. عمليات ساخت اين سيلوي بتني با 
ظرفيت ذخيره سازي 30 هزار تن شهريورماه سال 1393 آغاز شده بود. اين 
سيلو به عنوان بزرگ ترين سيلوي بتني كشور به همت اتحاديه شركت هاي 

تعاوني روستايي شهرستان دزفول احداث شده است. 
  كرمانشاه: عليرضا مرادي بيستوني مدير پايگاه تاق بستان با بيان 
اينكه آتش سوزي در جنب هتل جمشيد هيچ آسيبي به مجموعه تاريخي 
تاق بستان نزده است، گفت: طي يكي دو هفته اخير شاهد چندين مورد 
وقوع آتش سوزي در اطراف مجموعه تاريخي فرهنگي تاق بستان بوده ايم 

كه خوشبختانه هيچكدام از آنها آسيبي به آثار نرسانده است.

ميترا شهبازي
   گزارش يك

 احداث سد گابريك 
با ظرفيت 2۸0 ميليون مترمكعب در هرمزگان   
اس�تاندار هرم�زگان از ص�دور مجوز     هرمزگان
اح�داث س�د گابري�ك ب�ا ظرفي�ت 
28۰ميليون مترمكعب با هدف جلوگيري از هدررفت بخش�ي از 
روان آب ه�ا در ش���رق اس���تان هرم�زگان خب����ر داد. 
جاسم جادري گفت: با توجه به شرايط استان هرمزگان بايد از منابع آب 
در اين استان بهره برداري بهينه داشته باشيم و در تلاشيم تا از محل بانك 
توسعه اسلامي براي بهبود وضعيت دشت ميناب تسهيلاتي اختصاص 
يابد.  وي با تأكيد بر اينكه استفاده بهينه از منابع آب در هرمزگان موجب 
مي شود تا در فصل گرما با مشكلي براي تأمين آب روبه رو نشويم بيان 
داشت: اين سد با ظرفيت 280 ميليون مترمكعب ساخته مي شود كه 
احداث آن از هدررفت بخشي از روان آب ها در استان جلوگيري مي كند.  
استاندار هرمزگان تصريح كرد: مكاتبات و پيگيري هاي بسياري صورت 
گرفت تا مجوز احداث اين سد در استان صادر شد و براي سرمايه گذاري 
احداث اين سد از بخش خصوصي استفاده مي شود.  نماينده عالي دولت 
در استان هرمزگان خواستار سرمايه گذاري بخش خصوصي براي هرچه 

زودتر عملياتي شدن احداث سد گابريك شد. 


